

mark. In 1816 the lighthouse authorities took it over and it was whitewashed

In 1903 the tower was registered as an ancient monument, and it is now maintained by the Ministry of Environment and Food.



Mange turister, lokale og skoleklasser kommer og besøger Den Tilsandede Kirke



Die versandete Kirche - dem heiligen Laurentius geweiht - war die ursprüngliche Pfarrkirche von Skagen.

Als Skagen 1413 die Stadtrechte verliehen wurden, war die Kirche mindestens 25 Jahre alt. Sie war mitten zwischen den wichtigsten Siedlungen der Gemeinde errichtet: dem Fischerdorf Reven auf Grenen og dem Herrensitz Lundholm mitten zwischen Højen und Hulsig. Die Kirche stand vereinsamt in der damals flachen Landschaft.

Kurz nach 1450 wurde die Kirche nach Westen hin verlängert und der Turm errichtet. Mit einer Gesamtlänge von 45 Metern war die Kirche nun eine der längsten in Vendsyssel. Sie besaß außerdem Sakristei und Vorhalle. Ziegelsteinwand. Die Kirche und Friedhof umgebende Mauer aus Ziegeln hatte Eingänge im Osten und Westen und ein Tor im Süden.

Die Höhe der Kircheschiffmauern betrug jedoch wenig

über 5 Meter, und der Dachfirst lag genau unter dem mittleren Fenster in der Ostseite des Turms. Das Niveau des letzten Fußbodens der Kirche lag etwa 20 cm unter dem jetzigen Fußboden des Turms. Das überwölbte Innere der Kirche muß niedrig und langgestreckt gewirkt haben. Die Kirche war auf unverputzten Backsteinmauerwerk, und das Dach war mit Blei gedeckt. Der Taufstein und der gemauerte Altar liegen noch unter dem Sand vergraben. Eine prächtige Altartafel mit über 60 vergoldeten Holzfiguren und ein englischer Schrank mit Alabasterfiguren sind verschwunden. Vom mittelalterlichen Inventar der alten Kirche ist nur der vergoldete Knauf des Abendmahlskelches erhalten. Er wird in der heutigen Kirche von Skagen aufbewahrt. Vom nachreformatorischen Inventar befinden sich noch zwei Altarleuchter von 1598 und das silberne Altargerät in der heutigen Kirche.

Das 18. Jahrhundert war eine Zeit der Rezession in Skagen, und es war schwierig die Kirche in stand zu erhalten. Der südliche Teil der Pfarrei war schon lange vom Flugsand verwüstet, und Mitte Mai 1775 war der Sand auch bis zur Kirche vorgedrungen. Als die Sandmengen immer bedrohlicher wurde das Mauerwerk zu Abbruch und Wiederverwertung verkauft. Das bedeutet, daß die Mauern unter die Sandoberfläche in einer Höhe von ungevehr 3 Metern geblieben sind. Der Sand liegt heute 4-5 Meter über dem Fußboden der ehemahlichen Kirche. Der Turm sollte als Seezeichen erhalten werden. 1816 wurde er vom Leuchtfeurwesen übernommen weißgetüncht.

1903 wurde der Turm unter Denkmalschutz gestellt. Er steht heute unter Verwaltung des Ministeriums für Umwelt und Lebensmittel.

Læs mere ved at scanne QR-koden til højre  
Scan the QR Code for more information



Miljø- og Fødevareministeriet  
Naturstyrelsen

Tlf: 72 54 30 00

[www.naturstyrelsen.dk](http://www.naturstyrelsen.dk)



Miljø- og  
Fødevareministeriet  
Naturstyrelsen

## Den Tilsandede Kirke



Grafisk tilrettelægge. Thomas Retslaff - Foto: Lars Gundersen, Thomas Retslaff og Naturstyrelsen - Udgivet 2017 af Naturstyrelsen 15000 eksemplarer



The sand-covered church

Die versandete Kirche

Den Tilsandede Kirke - viet til Sankt Laurentius - var engang Skagens Sognekirke. Da Skagen blev købstad i 1413, var kirken mindst 25 år gammel. Den var opført midt mellem sognets vigtigste bebyggelser: fiskeriet Revæn (på Greneen ved Fyrbakken) og herregården Lundholm (midt mellem Højen og Hulsig) Kirken lå ensomt i det dengang flade landskab.

Kort efter 1450 blev kirken forlænget mod vest og fik tårn. Med sine 45 meter var den nu en af Vendsyssels længste kirker. Den havde sakristi og våbenhus. Teglstensmuren, der omgav kirkegården havde indgange i øst og vest og en port i syd. Kirkens mure var kun lidt over 5 meter høje, og tagrygen lå lige under det mellemste vindue i tårnets østside. Det sidste gulv lå ca. 20 cm under det nuværende gulv i tårnet. Især indefra har det lave, overhængende kirkerum virket meget langt. Kirken stod med teglrøde mure og havde blytag.

Døbefonten og det murede alterbord er stadig begravet under sandet. En prægtig altertavle med 60 forgyldte træfigurer og et engelsk skab med alabastfigurer er blandt det forsvundne inventar. Den forgyldte knop på alterkaliken er det eneste middelalderlige levn fra den gamle kirke, som findes i Skagens nuværende kirke. Fra tiden efter reformationen i 1536 er der kun to lysestager fra 1598 og altersølv.

I 1700-årene var Skagen i tilbagegang, og der var dårlig råd til at vedligeholde kirken. Flyvesandet, der allerede lå over den sydlige del af sognet, nåede Store Bededag 1775 til kirke-muren. I de følgende år voksede både sand-dyngerne og behovet for reparationer, så kongen tillod i 1795, at kirken blev lukket. Murene solgtes til nedbrud og genbrug. De blev dog kun fjernet over de sanddyn-ger, der havde lejrret sig ved kirken, og murene er derfor bevarer i op til 3 meters højde. Sandlaget over kirke-gulvet blev efterhånden 4-5 meter tykt. Tårnet skulde som kalkede det hvidt.

I 1903 blev tårnet fredet som fortidsminde, og det vedli-geholdes nu af Miljø- og Fødevareministeriet.



Udsigt fra kirketårnet mod øst, hvor kirkeskibet tidligere lå. I baggrunden anes Skagen havn med skibsmaster og skorstene fra fiskeindustrien

The sand-covered Church - dedicated to St. Lawrence - is the former Parish Church of Skagen, which received its municipal charter in 1413. The solitary church had been built at least 25 years earlier on the flat ground midway between the two most important settlements of the parish: the fishing hamlet Revæn on Greneen and the manor house Lundholm midway between Højen and Hulsig) Shortly after 1450 the church was extended to the west and the tower erected. About 45 meters in length, it was now one of the longest churches in Vendsyssel. Also a vestry and a porch were added. The brick wall surrounding the cemetery had entrances to the east and west and a gate to the south.

The red brick-walls of the church were about 5 meters high. The ridge of the lead roof was just below the middle east window of the tower. The last floor lay about 20 cm under the present floor level of the tower. The vaulted church must have seemed very long, especially seen from within.

The front and the brick-built altar table are still buried under the sand. Among other things a magnificent screen with more than 60 gilt figures and a fine cabinet with English alabaster ornaments have vanished. The only Medieval item transferred to the present Skagen church is the nodule of the chalice. Of interior fittings from the time after the Lutheran reformation in 1536 only two candle-sticks from 1598 and the church silver are in the present Skagen church.

The 18<sup>th</sup> century brought recession to Skagen and its citizens could hardly afford to maintain the church. Shifting sands had already ruined the southern part of the parish, when in May 1775 sand drift reached the church. Both the need of repairs and the sand dunes around the church were growing and in 1795 the king gave his permission to close the church. The walls of the nave, vestry, choir and porch were sold for demolition and recycling, but the sand dunes around the church hampered the demolition and up to 3 meters of the walls are still standing under the sand. The layer of the sand covering the church floor is 4-5 meters deep. The tower was preserved as a navigation

